
گرامیداشـــت روز دانشجو همه ســـاله در روز ۱۶ آذر جهت 
ارج نهادن به مقام ســـه شهید دانشـــجو، برگزار می شود. 
امســـال نیز مراســـم دانشـــجو در دانشـــگاه های سراســـر 
کشـــور برگـــزار شـــد و امـــروز نیز رئیـــس  جمهـــوری برای 
شـــرکت در این مراسم در دانشگاه شـــریف حضور یافت.

روز دانشـــجو نه تنها یک عنوان بلکه ســـنتی برای اهمیت 
دادن بـــه مقام دانشـــجو و کســـی اســـت که آینده کشـــور 

توســـط آن رقم خواهد خورد. 
ســـعید حبیبـــا رئیـــس ســـازمان امـــور دانشـــجویان در 
گفت و گـــو با »ایـــران« بـــا تأکید بـــر اینکه آینده کشـــور در 
دســـت دانشـــجویان اســـت، گفت: اگر می خواهیم آینده 
خوبی در کشـــور داشـــته باشـــیم باید مســـائل پژوهشی 
و آموزشـــی دانشـــجویان را به بهترین شـــکل ممکن حل 

کـــرده و تســـهیلات لازم را در ایـــن زمینه فراهـــم کنیم.
وی تأکیـــد کـــرد: اگرچـــه مـــا درگیـــر تحریـــم هســـتیم و 
مشـــکلات اقتصـــادی و مالـــی داریـــم و دانشـــجویان هم 
ایـــن موضـــوع را درک می کننـــد ولی ما هـــم وظیفه داریم 
از آنهـــا حمایـــت کرده و امکانـــات و شـــرایط لازم را فراهم 
کنیم تـــا تحقیق و پژوهش های خودشـــان را بـــه بهترین 
شـــکل ممکـــن انجام دهنـــد زیـــرا از این طریـــق می توان 
آینده خوبی برای دانشـــجویان به عنوان مســـئول، معلم، 

اســـتاد، مدیر و حتـــی رئیس  جمهـــوری رقم زد.
وی در پاســـخ به این ســـؤال که برنامـــه وزارت علوم برای 
منزلت یابی دانشـــجویان در محیط آموزشـــی و پژوهشی 
چیست، گفت: برای اینکه دانشـــجویان بتوانند از فضای 
آموزشی و پژوهشی حداکثر اســـتفاده را ببرند، دنبال این 
هســـتیم یک فضای امیدوار کننده، فزاینده، شاد و مفرح 
ایجـــاد کنیم. به عنـــوان مثـــال می توانیـــم برنامه هایی را 
که حامـــی و پشـــتیبانی کننده از دانشـــجویان هســـتند، 
داشته باشـــیم .از این رو طبق برنامه ریزی ها المپیادهای 
ورزشـــی فناورانـــه را داریم که در زمینه  آی تـــی، روباتیک و 
فناوری اســـت اما خلاقیت های ســـطح بـــالا را می طلبد. 
در ایـــن جشـــنواره پـــس از گذرانـــدن مراحل اســـتانی و 
کشـــوری دانشـــجویان می تواننـــد در بخـــش بین المللی 
شـــرکت کننـــد. این المپیاد ســـال آینده در کشـــور آلمان 

برگزار خواهد شـــد.
حبیبـــا افـــزود: اقدام دیگـــری که بـــرای دانشـــجویان در 
دولت چهاردهم در نظر گرفته شـــده بورس دانشـــجویی 
اســـت. ســـازمان امور دانشـــجویان متولی بـــورس داخل 
و خارج از کشـــور اســـت. بـــرای اینکه بتوانیم بر اســـاس 
ســـند جامع ملی کشـــور و منویات رهبری عمل کنیم، در 
برخی از رشـــته هایی که مورد نیاز کشـــور هستند، بورسی 

به نام بورس دانـــش را پیش بینی کردیـــم. در این بورس 
مبلغی حدود ۵ تـــا ۷ میلیون تومان به صـــورت ماهانه به 
دانشـــجو داده می شود تا در رشـــته هایی که صنعت به آن 
نیـــاز دارد تحصیل کنند و همچنیـــن در فضای آن صنعت 

مشـــغول به کار شوند.
معاون وزیـــر علوم، تحقیقـــات و فناوری تأکیـــد کرد: این 
نیازهـــا از ســـوی صنایع بـــه ما اعلام شـــده اســـت؛ یعنی 
صنایـــع به ما اعـــلام می کنند کـــه به چـــه متخصصانی در 
چه زمینه هایـــی نیاز دارند و ما نیز متناســـب بـــا نیاز آنها 
دانشـــجویان را آموزش می دهیـــم. در این زمینه امســـال 
یک حرکت جدی را شـــروع کردیـــم و برخی از صنایع هم 

بـــه آن ورود کردند.
رئیـــس ســـازمان امـــور دانشـــجویان ادامـــه داد: از دیگر 
اقدامـــات ما افزایـــش میزان تســـهیلات و دیعه مســـکن 
بـــرای دانشـــجویان متأهـــل، ارائـــه وام تحصیلـــی بـــرای 
دانشـــجویان و همچنیـــن ارائه وام های ضـــروری از جمله 
بیماری هـــای خـــاص و تولـــد فرزنـــد اســـت. وی در پایان 
اظهار کرد: بحث ســـلامت جسم و روان دانشجویان برای 
ما بســـیار اهمیـــت دارد. از این رو اقداماتـــی را برای پایش 
ســـلامت دانشـــجویان انجام دادیم. برخی از دانشجویان 
بیماری هایـــی داشـــتند و خودشـــان از آن بی خبر بودند 
کـــه بـــا بررســـی های مـــا ایـــن بیماری ها بـــه آنهـــا اعلام و 

درمانشـــان آغاز شد.
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وزیـــر علـــوم بـــا بیـــان اینکـــه دانشـــگاه فرمانـــده و رئیـــس 
نمی خواهـــد، گفـــت: دانشـــجویان باید ســـه عنصـــر آزادی، 
قانـــون و امنیـــت را رعایـــت کنند. دیگـــر اینکه بایـــد با همه 
تشـــکل ها برخورد عادلانه صورت گیرد. حســـین ســـیمایی با 
حضـــور در یک برنامه تلویزیونی به مناســـبت روز دانشـــجو، 
با گرامیداشـــت ایـــن روز با تأکید بـــر اینکه فضای دانشـــگاه 
را فضـــای مطلـــوب و قابـــل قبـــول ارزیابی نمی کنـــم، گفت: 
از بابـــت امید، نشـــاط و اعتمـــاد، دانشـــجو الان در وضعیت 
روحی خوبی به ســـر نمی برد و احســـاس می کنـــد اثرگذاری 
وی کـــم اســـت و دربـــاره آینده شـــغلی خود نگران هســـتند. 
همچنیـــن مـــراودات بین المللـــی کم اســـت و دانشـــجویان 
خشـــنود نیســـتند که در صـــورت تداوم برای توســـعه کشـــور 

ایـــن وضعیت خطرناک اســـت.
ســـیمایی صراف افزود: احساســـم این اســـت کـــه به خاطر 
رویکرد تازه کشـــور و انتخابات ریاســـت جمهـــوری یک امید 
نسبی ایجاد شـــده ما نیز ســـعی کردیم اعتماد ســـازی کنیم 
و به قشـــری کـــه حالت یـــأس و ناامیدی دارنـــد توجه کنیم، 
من این ایام با تشـــکل ها نشســـت داشـــته ام کـــه آخرین آن 
روز چهارشـــنبه بود که با انجمن های علمی جلســـه داشـــتم 

کـــه کمتر به آنها توجه شـــده اســـت.
وی بـــا بیـــان اینکـــه دانشـــگاه باید امن باشـــد ولـــی امنیتی 

نباشـــد، خاطـــر نشـــان کـــرد: برخی هـــا بـــا حســـن نیت به 
دانشـــگاه ســـوء ظن دارنـــد و نگـــران هســـتند که بایـــد این 
دوســـتان را بـــه تاریخ یـــک صد ســـال تحولات دانشـــجویی 
ارجاع بدهم، نو اندیشـــی دینی از دانشـــگاه ها آغاز شد، بعد 
از انقلاب اســـلامی بیشترین قشـــری که با رهبران نهضت در 

تماس بودنـــد دانشـــگاهیان بودند.
وی بـــا تأکیـــد بـــر اینکه دانشـــجو بایـــد روحیـــه مطالبه گری 
داشـــته باشـــد، گفت: مهم این اســـت که آزادی پس از بیان 
تضمین شـــود اگر موانع را برداریم انگیزه برای پویایی را دارد. 
دانشـــجویان باید ســـه عنصر آزادی، قانون و امنیت را رعایت 
کنند. دانشـــگاه فرمانـــده و رئیس نمی خواهـــد و دیگر اینکه 

باید بـــا همه تشـــکل ها برخورد عادلانه صـــورت گیرد.
وی در پاســـخ به این ســـؤال که برخی از اساتید و دانشجویان 
در خصـــوص بخشـــش دانشـــجویان اخراجـــی گلایه منـــد 
هســـتند و اعلام شـــده یک دانشـــجونما بازگشـــته است که 
۸۰ دانشـــجوی دختر از رفتار وی شـــکایت داشـــتند گفت: در 
خصـــوص موردی که اعلام کردید، شـــاکیان زیـــادی دارد از ۳ 
نفریعنی یک دانشـــجو، یـــک مدیر قبلی آمـــوزش عالی و یک 
مدیـــر حوزه آموزش عالـــی خواهش کردم این فـــرد را معرفی 
کنید. چون دانشـــگاه جـــای بی عفتی و بی اخلاقی نیســـت. 
خواســـته ام کـــه به من فقط مشـــخصات بدهند. نســـبت به 
بداخلاقی ها بشـــدت حساس هســـتم. دو تا ســـه ماه است 

که خواســـتم بگویند چه کســـی است.

وزیر علوم خاطر نشـــان کـــرد: درباره دانشـــجویان اخراجی، 
ما جـــز ۲ مـــورد اخراجی نداشـــتیم. ۴۰ مـــورد بود کـــه به دو 
مورد رســـیده اســـت کـــه دانشـــجوی تعلیقـــی داشـــتیم. ما 
فرمـــان ندادیم همـــه دانشـــجویان معلق بازگردنـــد، یک به 
یـــک پرونده هـــای این دانشـــجویان بررســـی شـــد و در تمام 
ایـــن پرونده ها ایراد حقوقـــی دیدم که اگر بـــه دیوان عدالت 
اداری هم ارســـال می شد، نقض می شـــد. ما این پرونده ها را 
با وجود ایرادات موجود بررســـی کردیم و با فهرســـت گفتیم 
بازگردند، اما جایزالخطا هســـتیم، اگر جایی اشـــتباه کردیم 
به ما بگویند اگر کســـی خارج از لیســـت به دلیل اعتراضات 
۱۴۰۱ تعلیـــق شـــده هـــم بگوینـــد، مـــا ۱۵۰ پرونده محـــروم از 

تحصیل داشـــتیم که همه بررســـی شـــده است.
وی همچنین به موضوع مهاجرت اســـاتید اشاره کرد و گفت: 
مهاجرت ناشـــی از روند جهانی شدن اســـت این روند باعث 
شـــده جابه جا شدن راحت شـــود که برای این نوع مهاجرت 
نمی شـــود کاری انجام داد، اما نوعـــی از مهاجرت ها به دلایل 
اقتصادی، فرهنگی، مســـکن و معیشـــت اســـت؛ بـــه عنوان 
مثال یک اســـتادیار پایه یک ۲۱ الی ۲۲ میلیون تومان حقوق 
دریافـــت می کند، یـــک اســـتادتمام بعد از ۴۰ ســـال خدمت 
حـــدود هـــزار دلار می گیرد. وقتی دانشـــجوی این اســـتاد آن 
طرف آب می رود تـــا ۸ هزار دلار حقوق می گیـــرد اینجا با فرار 
کردن مواجه می شـــویم که ناخواســـته اســـت. بایـــد ببینیم 
چه چیزی باعث فرار شـــده اســـت که از آن جلوگیری کنیم.

اخبار

دستوروزیرارتباطاتبههمهمعاونانوزارتخانه

خوابگاههایدانشجویی
بهاینترنتفیبرنوریمتصلشود

تا   به معاونان وزارتخانه مأموریت داد  ارتباطات  وزیــر 
حمایت از پایان نامه های دانشجویی، متناسب با منابع 

و مأموریت های این وزارتخانه در دستور کار قرار گیرد.
به گزارش مرکز روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات،  پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها می تواند 
در زمینه رفع بخشی از مشکلات دانشجویان به کمک آید 
و خوابگاه های پراکنده در سطح شهر را با اولویت به پروژه 
فیبرنوری متصل کرد تا دانشجویان با سرعت و پهنای باند 

لازم بتوانند به اینترنت دسترسی داشته باشند.

کاهشآسیبباترویجبرنامههایقرآنی
ایسنا- علیرضا کاظمی، وزیــر آمــوزش و پــرورش گفت: 
ــرآن در  ق با  انــس  و  برنامه های قرآنی  توسعه و ترویج 
پیشگیری از آسیب ها مؤثر است. وی با بیان اینکه یکی 
از بهترین برنامه ها در حــوزه پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی بین دانش آموزان فعالیت های ایجابی است، 
گفت: اثر فعالیت های ایجابی در پیشگیری از آسیب های 

اجتماعی چندین برابر فعالیت های دیگر است.
کاظمی با بیان اینکه اگر فعالیت های ورزشــی تعریف، 
بــرای  فــوق بــرنــامــه  فعالیت های  و  ورزشـــی  تجهیزات 
دانش آموزان مهیا شود در پیشگیری از آسیب ها مؤثرتر 
است، افزود: توسعه و ترویج برنامه های قرآنی و انس با 
قرآن نیز چندین برابر در پیشگیری از آسیب ها مؤثر است.

دولتگوششنوایدغدغهدانشجویان
ایران- زهرا بهروزآذر، معاون رئیس جمهور در امور زنان و 
خانواده در نشستی با نمایندگان تشکل های دانشجویی 
بر اهمیت برگزاری نشست هایی برای شنیدن مشکلات 
در فضایی امن تأکید کرد و آن را راهی برای دستیابی به 

وفاق ملی دانست. 
وی در این جلسه که با حضور نمایندگان بسیج دانشجویی 
و کانون های فرهنگی به مناسبت روز دانشجو برگزار شد، 
بر ضرورت گفت وگو بین مردم و حاکمیت تأکید کرد و 
افزود: دوران دانشجویی یکی از تأثیرگذارترین دوره های 
زندگی است که در آن شخصیت، اهــداف و هویت فرد 
شکل می گیرد و بهترین زمان برای کسب مهارت های کار 

تیمی، حل مسأله و تفکر خلاق است. 
ــت  ــواس ــور از دانــشــجــویــان خ ــه ــم ــس ج ــی مـــعـــاون رئ
»پرسشگری« و »پاسخگویی« را به  عنوان دو ویژگی مهم 
در این دوران در خود تقویت کنند و تأکید کرد، دولت به 
مردم به  عنوان صاحبان اصلی کشور باور دارد و مسئولان 
وظیفه دارند صدای آنان را شنیده و برای حل مشکلات 

راه حل های اجرایی ارائه دهند.

بوی تغییر از اوضاع 
دانشگاه می آید

بنا به گفته 
مقام معظم 
رهبری، کار 
علمی باید 

نیاز کشور را 
برطرف کند. 
اما آیا اکنون 

این اتفاق 
می افتد؟ پس 

باید نگاه ها 
به این سمت 
که کار علمی 
نیاز کشور را 
تأمین کند، 

متمایل باشد

اگر 
می خواهیم 

آینده خوبی 
در کشور 

داشته باشیم 
باید مسائل 

پژوهشی 
و آموزشی 

دانشجویان 
را به بهترین 

شکل ممکن 
حل کرده 

و تسهیلات 
لازم را در این 

 زمینه
فراهم کنیم

بودجـــه  تمـــام  امـــروزه  گـــروهاجتماعـــی- 
دانشگاه ها صرف یکســـری فعالیت های روزمره 
هماننـــد حقـــوق، دســـتمزد، خوابـــگاه و غـــذا 
می شـــود که البته همـــه این مـــوارد نیز ضروری 
است، بنابراین آنچه که از بودجه باقی می ماند 
صرف برنامه ها و پروژه های پژوهشـــی می شود 
کـــه اتفاقـــاً یک بخـــش مهـــم و مغفـــول مانده 
اســـت. به تازگی سرپرســـت دانشـــگاه تربیت 
مـــدرس اعلام کـــرد، اصـــولاً در رتبه بندی اخیر 
جهانی همه دانشـــگاه های ایران افتی را تجربه 
کردنـــد. دلیل افـــت رتبه علمی دانشـــگاه ها در 
رتبه بنـــدی اخیـــر جهانی میـــزان اعتبـــار کمی 
اســـت که در اختیار دانشـــگاه ها قرار می گیرد. 
متأســـفانه این میزان اعتبار بـــه دلیل وضعیت 
اقتصادی کشـــور روز به روز قدرت خرید خود را 
از دســـت می دهد. اگرچه ممکن اســـت ظاهر 
اعتبار بیشـــتر باشـــد، اما ما دیگر مانند ســـابق 
نمی توانیـــم تجهیـــزات آزمایشـــگاهی خوبی را 
بـــرای دانشـــگاه بخریم. ایـــن در حالی اســـت 
کـــه حـــدود ۲۰ یا ۳۰ ســـال پیش می توانســـتیم 

تجهیـــزات خوبـــی را تهیه کنیم.
در کنـــار خبرهـــای ریز و درشـــت از پیشـــرفت 
علـــم و فنـــاوری در کشـــور، چرا افـــت علمی در 
دانشـــگاه های کشـــور را شـــاهد هســـتیم، آن 
هم کشـــوری که طبـــق گفتـــه رئیس جمهوری 
آن، میـــزان دانشـــگاه هایش بیشـــتر از چیـــن 
اســـت. آیا در خصـــوص کار دانشـــگاه ها کمیت 
مهم تـــر از کیفیـــت اســـت؟ مهـــدی گلشـــنی 
عضو ســـابق شـــورای عالی انقلاب فرهنگی و از 
اســـتادان برجسته دانشگاه شریف در گفت و گو 
بـــا »ایـــران« در بررســـی افـــت کیفیـــت علمی 
دانشـــگاه ها می گویـــد: مـــن چندیـــن دهـــه در 
دانشـــگاه شریف شـــاهد وضعیت آموزش عالی 
کشـــور بـــودم، در ســـال های اخیر نیز شـــاهد 
بودیم که ســـطح علمـــی خیلی پاییـــن آمده و 
علـــت آن از نظر مـــن، معیارهای علم ســـنجی 

. ست ا
وی در ادامه با اشـــاره به معیارهای علم ســـنجی 
توضیـــح می دهـــد: آن دســـته از معیارهـــای 
علم ســـنجی کـــه بـــه ســـطح و کیفیـــت علمی 
مـــا در دانشـــگاه ها لطمـــه زده همیـــن موضوع 
مقالات اســـت. مثلاً اینکه مقـــالات را حتماً در 
مجـــلات خاص چـــاپ کننـــد. نکتـــه دیگر که 

موجب تضعیف رشـــد علمی دانشگاه ها شده، 
تغییر در روحیه دانشـــجویان اســـت. این روزها 
روحیه دانشـــجویان عوض شـــده و دیگر علم را 
به خاطـــر خود علـــم نمی خواهند بلکـــه علم را 

برای مقـــام و مـــدرک می خواهند.
ایـــن اســـتاد بازنشســـته می گوید: بنا بـــه گفته 
مقـــام معظـــم رهبـــری، کار علمـــی بایـــد نیـــاز 
کشـــور را برطرف کند. اما آیا اکنـــون این اتفاق 
می افتـــد؟ پس بایـــد نگاه ها به این ســـمت که 
کار علمـــی نیاز کشـــور را تأمین کنـــد، متمایل 

. شد با
گلشـــنی با انتقاد از وضعیت علمی دانشـــگاه ها 
گفت: زمانی که من عضو شـــورای عالی انقلاب 
فرهنگـــی بودم، بارها در شـــورا مطرح کردم که 
این معیارهای ســـنجش علم اشـــتباه اســـت و 
بایـــد مجدداً معیارها اصلاح شـــود. پـــس از آن 
باز هم در همین راســـتا برای دبیر شورای عالی 
انقـــلاب فرهنگی نامه ای ارســـال و مجدد تأکید 
کـــردم معیارهـــای علم ســـنجی در دانشـــگاه ها 
اشـــتباه اســـت و ایـــن معیار بـــه دانشـــجویان 
نخبه مـــا لطمه می زنـــد. این معیارهـــا موجب 
می شـــود دانشـــجویان نخبه آســـیب پذیر شده 
غ التحصیل شـــوند. به  و دانشـــجویان تنبل فار
همین دلیل اســـت کـــه برخی نخبگان کشـــور 
دنبـــال مهاجـــرت هســـتند. مـــا معتقدیـــم که 
اتفاقـــاً امکانات خوبی در کشـــور داریـــم ولی از 

آنها اســـتفاده نمی شود.
وی در پایـــان تأکیـــد می کنـــد: تـــا معیارهـــای 
علم ســـنجی تغییـــر نکنـــد و اصـــلاح نشـــود، 
کیفیت علمی دانشـــگاه ها بـــالا نخواهد رفت. 

 
سرعترشددانشگاهها

درعلمهوشمصنوعیپاییناست
یکـــی از شـــاخه های علمی کـــه توســـعه آن به 
عهـــده دانشگاه هاســـت، موضـــوع علم هوش 
مصنوعی اســـت. به گفته محققان، دانشگاه ها 
در این شـــاخه هم رشـــد خوبی نسبت به سایر 
کشـــورهای جهان نداشـــته اند. محمد خالویی 
محقق هـــوش مصنوعـــی درباره ســـطح علمی 
دانشـــگاه ها در زمینـــه هـــوش مصنوعی گفت: 
در هـــوش مصنوعـــی وضعیـــت هر دانشـــگاه با 
دانشـــگاه های دیگر متفاوت است. به هر حال 
دانشـــگاه بـــرای ارتقا در حوزه هـــوش مصنوعی 

نیازمنـــد امکانـــات اســـت. امـــا می دانیـــم کـــه 
امکانـــات آزمایشـــگاهی در دانشـــگاه ها لزومـــاً 
در ســـطح بـــالا نیســـت، بـــه همیـــن خاطـــر 
ســـرعت رشـــد ما در هـــوش مصنوعی نســـبت 
به سایر کشـــورها پایین تر اســـت و این به دلیل 

محدودیت در امکانات دانشـــگاهی اســـت.
البتـــه این محقـــق معتقد اســـت کـــه در حوزه 
مطالعات علمـــی در هوش مصنوعی از ســـوی 
دانشـــگاه ها اتفاق هـــای خوبـــی افتاده اســـت. 
خالویـــی دراین بـــاره می گویـــد: در حال حاضر 
اســـاتید و دانشـــجویان ما در این مســـیر خوب 
هســـتند اما بایـــد بدانیم که هـــوش مصنوعی 
اکنـــون در دســـت شـــرکت های غولـــی ماننـــد 
مایکروســـافت، گـــوکل و… اســـت. امـــروزه 
دانشـــگاه هایی مثل اســـتنفورد و آکســـفورد در 
قالب پروژه های بزرگ با شـــرکت های قوی دنیا 
همکاری می کنند و هیچ محدودیتی برایشـــان 
وجود نـــدارد زیرا همگام با هـــم فعالیت علمی 

و صنعتـــی را جلـــو می برند.
وی با اشـــاره به اینکه در توســـعه علـــم، منابع 
تزریقـــی خیلـــی مهـــم اســـت، بیـــان می کند: 
چالـــش اصلی مـــا در ایـــن زمینه منابع اســـت 
کـــه می توانـــد دو راهـــکار داشـــته باشـــد اول 
اینکـــه باید دولـــت از دانشـــگاه ها حمایت کند 
و گرنت هـــا بهتر شـــود و دوم اینکـــه یک مقدار 
عملیاتی تـــر فکر کنیم. همچنین شـــرکت های 
یـــا  بانک هـــا  مالـــی مثـــل  بـــزرگ در حـــوزه 
شـــرکت های اپراتور می تواننـــد در حوزه هوش 
مصنوعـــی بـــا دانشـــگاه ها در ذیـــل پروژه هایی 
با هـــم همـــکاری داشـــته باشـــند کـــه این هم 
 بـــه نفـــع دانشـــگاه و هـــم بـــه نفع شـــرکت ها 
و صنایـــع اســـت. وی بـــا بیـــان اینکـــه بـــه جای 

از هـــوش  بـــردن  بهـــره  اســـتفاده و 
مصنوعـــی در برخی بخش ها هنوز 

از شـــیوه های ســـنتی اســـتفاده 
وقتـــی  می گویـــد:  می شـــود، 

سیستم ها ســـنتی و دستی 
باشند، نواقص زیادی 

خواهند داشـــت که 
بـــا  ایـــن مشـــکل 

هوشـــمند کردن 
حل  سیستم ها 

می شـــود. 

سطحعلمیآکادمیکشورافتچشمگیررانشانمیدهد
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